
Důležité je zdraví i přátelé
Určitě jste se už setkali s  celou řadou 
klišé, která lidé často opakují, a co hůře, 
mnohdy jim i věří. Rčení o tom, že zdra-
ví a štěstí jsou nejdůležitějšími věcmi na 
světě, ale do této kategorie rozhodně 
nezapadá. Protože je pravdivé.

Zdůrazňuji to především proto, že 
další vydání krajského měsíčníku se vě-
nuje právě oblasti zdravotnictví. A  ač-
koli zastávám názor, že o  svoje zdraví 
se musí každý postarat především sám, 
neznamená to, že bychom na moderní 
zdravotnický systém měli rezignovat. 
Naopak! Jsou totiž chvíle, kdy člověk tělu 
neporučí a kvalitní lékařskou péči potře-
buje. Ukazuje se to každý den a nejvíce 
patrné to bylo během nedávné pande-
mie covidu-19.

Proto Olomoucký kraj věnuje oblasti 
zdravotnictví mimořádnou pozornost. 
Ročně investujeme nemalé finanční pro-
středky do rozvoje lékařské péče, zdra-
votnické záchranné služby, hejtmanství 
přispívá i na preventivní programy a po-
dílí se například na zajištění lékárenské 
pohotovosti během svátků. 

Zatímco nemocné tělo potřebuje pře-
devším lékaře, nemocná duše přítele. 
Ty první vám veřejný zdravotní systém 
nabídne sám, výběr přátel je ale čistě na 
vás. Pokud se zrovna žádná blízká duše 
ve vašem okolí nenalézá, nezoufejte. Při-
chází jaro a to se o dobrou náladu a dáv-
ku vitamínu D postará samo. Přeji vám 
pevné fyzické i duševní zdraví.

Josef Suchánek,
hejtman Olomouckého kraje
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Prověrka IZS a podpora zdravotnictví. 
Kraj bere ochranu veřejnosti vážně

900 000 000
Tolik korun spolu se zdravotními 
pojišťovnami investoval v minulém 
roce kraj do provozu záchranné 
služby, léčebného ústavu v Pasece 
a Dětského centra Ostrůvek.

Rozsáhlé cvičení Integrovaného záchranného systému (IZS) 
Olomouckého kraje se uskutečnilo v polovině února na hraničním 
přechodu Mikulovice – Glucholazy. Jeho hlavním motivem byla 
havárie cisterny, která se střetla s osobním autem. Podpoře 
záchranářství a zdravotnictví věnuje hejtmanství velkou pozornost. 

„Děkuji všem profesionálním i dobrovol-
ným hasičům, záchranářům, policistům 
i dalším lidem, kteří se na cvičení podí-
leli, za skvěle odvedenou práci. Rád bych 
vyzdvihl i fakt, že v příhraničních oblas-
tech dobře funguje spolupráce našich 
a polských záchranných složek, což se 

drony. Více fotografií z akce přinášíme 
na čtvrté straně tohoto vydání krajského 
měsíčníku.

Miliony korun na lepší  
vybavení a péči 

Hejtmanství letos daruje hasičům mi-
liony korun, za které si postaví nové vý-
cvikové středisko v Hamrech. Další sta-
tisíce poskytne horským záchranářům 
v Jeseníkách – ti krajské peníze použijí na 
nové elektrocentrály. Finanční prostředky 
z rozpočtu Olomouckého kraje míří i do 
zdravotnické záchranné služby. „Na jaře 
loňského roku jsme předali záchraná-
řům do užívání novou budovu výjezdové 
základny v Uničově a na podzim byla za-
hájena výstavba další základny v Zábře-
hu. V letošním roce plánujeme začít se 
stavbou záchranářského objektu také ve 
Šternberku. Mimo to je v různém stup-
ni projekční přípravy výstavba nových 
budov pro záchranáře v několika dalších 
městech našeho kraje. Záchranka už také 
dostala desítky moderně vybavených sa-
nitek,“ dodal Dalibor Horák, náměstek 
hejtmana pro oblast zdravotnictví.

Že je právě tato oblast pro kraj důle-
žitá, dokládají čísla. Jen na činnost kraj-
ského léčebného zařízení v Pasece, provoz 
záchranné služby a fungování Dětského 
centra Ostrůvek míří každý rok 900 milio-
nů korun. Novotou ještě dnes voní interní 
pavilon nemocnice ve Šternberku. Otevřel 
se vloni a kraj do něj investoval 260 milio-
nů korun. „V případě výstavby nového in-
terního pavilonu můžeme mluvit o jedné 
z největších investičních akcí Olomoucké-
ho kraje v posledním desetiletí,“ zdůraznil 
náměstek Horák. 

 Jaroslav Kropáč

právě dnes potvrdilo,“ uvedl po skončení 
akce Josef Suchánek, hejtman Olomouc-
kého kraje.

Cvičení se zúčastnilo sedmdesát lidí 
a téměř třicet kusů techniky. Kromě po-
žárních vozidel, sanitek nebo policejních 
automobilů se do akce dostaly i speciální 

Připravenost všech složek IZS otestovalo mezinárodní cvičení u polských hranic.  Foto | Olomoucký kraj 

Milé cestovatelky, milí cestovatelé, 
víte, co je krásného na cestování? Že výletní sezóna nikdy nekončí! Běž-
ky plynule měníme za jízdní kola, návštěvu muzeí za venkovní skanzeny, 
aquaparky jsou nahrazovány koupáním pod širým nebem. Náš úžasně bo-
hatý kraj má zkrátka stále co nabídnout v jakoukoliv roční dobu.
Ti, kteří do výstavby unikátních míst a péče o ně investují své finance 
i osobní čas, si zaslouží vyzdvihnout a ocenit! Od toho je tu opět naše an-
keta Ceny cestovního ruchu Olomouckého kraje. Možná právě vy máte tip 
na výletní cíl, který je jedinečný a zaslouží si, aby o něm vědělo více lidí.
Budu ráda, pokud budete mít při svých toulkách oči otevřené a o své ob-
jevy se s námi podělíte. Za vaši snahu můžeme slíbit, že autory originál-
ních nápadů, které budou porotou vybrány do finálového večera, čeká 
odměna. Pro více podrobností k zasílání tipů i o celé anketě sledujte web  
www.cenykraje.cz. Návrhy na nominace lze zasílat do 14. dubna 2023.
Mějte se na svých cestách krásně... 

 Milada Sokolová,  
 zastupitelka Olomouckého kraje  
 pro oblast vnějších vztahů a cestovního ruchu
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Více venkovských prodejen 
dosáhne na podporu

Na opravy silnic půjde letos více peněz

Šňůru návštěv po jednotlivých krajích zahájil ministr pro evropské záležitosti Mikuláš Bek ve svém do-
movském regionu. Rodák ze Šternberka zavítal na konci února do budovy sídla Olomouckého kraje, kde 
se potkal s hejtmanem Josefem Suchánkem a členy krajské rady. Společně diskutovali o možnostech 
pomoci prostřednictvím evropských peněz. Podle ministra Beka by neměly kraje, města a obce až příliš 
spoléhat na evropské fondy – větší roli by mohl sehrát samotný stát. Společnou řeč s ministrem Bekem 
našli radní v názorech na zásadní rozdíly mezi regiony, a to i v rámci jednotlivých krajů. O týden později 
zavítal na návštěvu Olomouce ministr financí Zbyněk Stanjura, se kterým vedení kraje diskutovalo o ve-
řejných financích, o financování zdravotnických a sociálních služeb či sportu.  Foto | Olomoucký kraj 

Do dotačního programu 
Obchůdek, který 
finančně pomáhá 
udržet provoz malých 
vesnických prodejen, 
napumpuje Olomoucký 
kraj více peněz. 

Původně vyčleněných sedm mi-
lionů korun totiž stačilo jen na 
pokrytí požadavků třetiny žada-
telů. Krajská rada proto rozhod-
la, že rozpočet Obchůdku zvý-
ší na jedenáct milionů korun. 
„Peníze na navýšení dotačního 
programu půjdou z rezervního 
fondu. Chceme vyjít lidem ma-
ximálně vstříc a pomoci s pro-
vozem malých obchodů tam, 
kde jsou na nich lidé často závis-
lí, protože do větších nákupních 
center mají daleko,“ zdůvodnil 
hejtman Josef Suchánek.

Program Obchůdek je za-
měřený na podporu prodejen 
v malých obcích, které jsou pro 
jejich obyvatele často jedinou 

možností, kde si nakoupit po-
traviny a základní smíšené zbo-
ží, pokud se nedostanou do 
městských supermarketů. Pro-
jekt původně vznikl za podpory 
Ministerstva průmyslu a ob-
chodu. „Podpora malých pro-
dejen na venkově je pouze jed-
nou částí našeho plánu, kterým 

zlepšujeme život na venkově. 
Přímo na vesnice se zaměřuje 
Program obnovy venkova, kde 
mohou obce čerpat dotace na-
příklad na cesty, chodníky nebo 
projektovou dokumentaci,“ do-
dal náměstek hejtmana pro re-
gionální rozvoj Jan Šafařík.

 Jaroslav Kropáč

O příspěvek na provozování venkovských prodejen se přihlásilo 170 žadatelů.  Foto | Olomoucký kraj 

Na opravy silnic druhých a tře-
tích tříd letos Olomoucký kraj 
uvolní stovky milionů korun. 
Kromě samotných vozovek se 
budou opravovat také mosty. 
Ze Státního fondu dopravní in-
frastruktury (SFDI) může hejt-
manství čerpat až 367 milionů 
korun. 

„Minulý rok bylo pro Olo- 
moucký kraj určeno z fondu 
SFDI 244 milionů korun, takže 
pro letošek jde o výrazný nárůst. 
Konkrétní investiční akce schvá-
lilo krajské zastupitelstvo,“ uve-
dl Michal Zácha, náměstek hejt-
mana pro oblast dopravy.
Na letošek je v plánu oprava 
několika mostů, dále například 
rekonstrukce průtahu Skrbení 
nebo spojnice Kocandy a Blat-
ce. „Kromě peněz ze SFDI se 
na opravách silnic podstatnou 

NEJVĚTŠÍ LETOŠNÍ INVESTICE DO KRAJSKÝCH SILNIC:

II/437 Lipník nad Bečvou – Přáslavice, celkové náklady 186 mil. Kč
II/436 Přerov – Doloplazy – křiž. II/437, celkem 177 mil. Kč
III/31548 Uničov – Troubelice, 44 mil. Kč
III/37752, III/37754 Kostelec n/H. – Lešany – Zdětín – Ptení, 70 mil. Kč
III/4442,4441 Moravičany – (I.a II. etapa etapa), 33,5 mil. Kč
III/37762, 37760 Seloutky – Domamyslice – křiž. II/366, 31 mil. Kč

Ministři v Olomouci

SMS  
Z KRAJE

ŠTERNBERK | V areálu nemocnice ve Šternberku je od začátku března insta-
lován babybox. Je umístěn na budově D, v níž je porodnice a dětské oddělení. 
Od roku 2005 pomohly v ČR babyboxy vstoupit do nového a snad i  lepšího 
života 248 novorozencům, v Olomouckém kraji do nich bylo zatím odloženo 
17 dětí. Slavnostní zprovoznění se koná ve středu 29. března ve 12 hodin. Od-
ložení dítěte do babyboxu není trestné a  je zcela anonymní. Klimatizované 
a ventilované babyboxy jsou opatřené mnohonásobně jištěnou signalizací.

JESENÍK | Technické služby města Jeseník čekají zásadní změny. Údržbu ko-
munikací, osvětlení a veřejného prostranství bude ve městě od příštího roku 
zajišťovat obměněná společnost, která vznikne ze současných Technických 
služeb Jeseník a.s. Restrukturalizace městské firmy má zajistit, že bude praco-
vat výhradně pro město Jeseník v oblasti údržby komunikací, osvětlení a péče 
o zeleň a vzhled města.

PROSTĚJOV | Město Prostějov vybralo dodavatele nového varovného systé-
mu, který firma nainstaluje na území města do října příštího roku. Zahrnovat 
bude jak dodávku technologií, tak samotné vybudování plně digitalizova-
ného varovného informačního systému a monitorovacího systému. V ulicích 
bude celkem 239 nových digitálních hlásičů, čtyři elektronické sirény, dva 
hladinoměry a tři srážkoměry, díky kterým město zajistí informování obyvatel 
v případě krizových situací. 

Do Turecka a Sýrie  
poslal kraj milion korun
Zastupitelstvo Olomouckého 
kraje schválilo finanční pomoc 
Turecku a Sýrii – zemím, které 
v lednu postihlo silné zemětře-
sení, jež si vyžádalo desetitisíco-
vé oběti na životech. Prostřed-
nictvím společnosti Člověk 
v tísni daroval na pomoc jeden 
milion korun. „Člověk v tísni 
má s působením na Blízkém 

východě bohaté zkušenosti. 
Proto se hejtmanství rozhodlo, 
že právě prostřednictvím této 
společnosti pošle do obou po-
stižených zemí finanční pomoc, 
která pomůže s odstraňováním 
škod po zemětřesení,“ uvedl 
hejtman Josef Suchánek.

V minulých letech darovalo 
hejtmanství miliony korun na 

humanitární zahraniční aktivity, 
například na povodněmi posti-
ženou Bosnu a Hercegovinu, na 
Haiti se za krajské peníze vybudo-
valy studny a v jihovýchodní Asii 
pomohly peníze ke zmírnění ná-
sledků tsunami. Pomoc šla před 
devatenácti lety i do Vysokých 
Tater, které zpustošila vichřice.
 Jaroslav Kropáč

měrou podílí i rozpočet kraje. 
Další stovky milionů jdou na 
údržbu vozovek prostřednictvím 

Správy silnic Olomouckého kra-
je,“ doplnil náměstek Zácha.
 Juraj Aláč

Letos se dočká opravy i spojnice mezi Blatcem a místní částí Kocanda nedaleko Olomouce.  Foto | Juraj Aláč

Podpora šikovných studentů
I v letošním roce poskytne hejt-
manství finanční prostředky 
v rámci Podpory polytechnické-
ho vzdělávání a řemesel v kraji. 
Na stipendia je vyčleněno více 
než devět milionů korun. Olo-
moucký kraj začal s odměňová-
ním pilných studentů už v roce 
2010.

„V současnosti podporujeme 
48 oborů polytechnického vzdě-
lání a řemesel. Smyslem je zvý-
šit zájem mladých lidí o obory, 
po kterých je na pracovním trhu 
největší poptávka,“ uvedl radní 
pro oblast školství Aleš Jakubec. 

Žádost o učňovská stipendia si 
podalo pětadvacet škol, dalších 
čtyřiadvacet si zažádalo o sti-
pendia pro maturitní obory. 
Všem žádostem kraj vyhověl.

„Jednotlivé školy dostávají 
příspěvek ve výši odpovídající 
počtu žáků, kteří mají na sti-
pendium nárok. Výše odměny 
je podmíněna dobrým prospě-
chem a absencí kázeňských pro-
hřešků, bonus pak mohou žáci 
získat za vyznamenání na kon-
ci školního roku,“ dodal radní 
Jakubec.

 Radka Kmochová
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Ve výjezdových posádkách 
zdravotnické záchranné služby 
pracují lékaři, řidiči a  všeobec-
né sestry se specializací nebo 
zdravotničtí záchranáři. Zdra-
votnický záchranář je ale na roz-
díl od všeobecné sestry velmi 
mladý obor a  jeho počátky se 
u  nás datují do poloviny deva-
desátých let minulého století. 
V  posádkách rychlé zdravot-
nické pomoci v  Olomouckém 
kraji obslouží cca 75  procent 
všech výjezdů k  pacientům. 
Sami s  řidičem ZZS se musí 
umět postarat o  každého pa- 
cienta všech věkových katego-
rií jen na základě svých znalostí 
a  dovedností a  ještě v  mezích 
kompetencí stanovených legis-
lativou. Na rozdíl od ostatního 
nelékařského zdravotního per-
sonálu musí pracovat samo-
statně, mají daleko vyšší míru 
odpovědnosti a  nikdy dopředu 
netuší, co je na místě události 
skutečně čeká. Dalším nemé-
ně důležitým pracovištěm, kde 
pracují, je zdravotnické operač-
ní středisko, kde jsou prvním 
kontaktem s volajícím o pomoc 
a jen na základě informací z ho-
voru se musí správně rozhod-
nout, jakou posádku případně 
vyšlou na místo události, a  po 
telefonu poskytují asistovanou 
první pomoc. A  to jsou možná 
ta největší úskalí této práce, kte-
rá ji ale dělají tolik zajímavou. 
Tou největší radostí je samozřej-
mě pocit z dobře odvedené prá-
ce, zejména u pacientů v ohro-
žení života, která má pro jejich 
přežití nebo další kvalitu života 
zásadní význam. Na poli před-
nemocniční neodkladné péče 
jsou tito zdravotníci v rámci ČR 
zcela nezastupitelní a zcela jistě 
by si zasloužili vyšší společenské 
uznání.

SLOVO ODBORNÍKAKdyž zachraňujeme životy, lidé nejsou 
lhostejní a chtějí spolupracovat

Drahomír Sigmund 
hlavní sestra, Zdravotnická záchranná 
služba Olomouckého kraje

Kojetín získá vlastní výjezdové stanoviště záchranky

Nové výjezdové stanoviště záchranky v Kojetíně se připravuje v budově městské polikliniky. Foto | město Kojetín

Zdravotnická záchranná služba Olomouckého 
kraje (ZZS OK) je jednou ze složek Integrovaného 
záchranného systému (IZS) a její posádky jsou 
obvykle na místě nehod jako jedny z prvních. Ale 
nejen tam je jejich činnost při rychlé záchraně života 
a ošetření zraněných osob nepostradatelná. Mnohem 
častěji zajišťují přednemocniční neodkladnou péči 
u pacientů s infarkty, mrtvicemi a dalšími akutními 
stavy. V posledních letech záchranky v ČR také 
daleko častěji suplují jiné části systému, a tím 
dochází k jejich přetížení. O stavu ZZS OK jsme si 
povídali s její ředitelkou Andreou Rakovičovou.

Zdravotničtí záchranáři 
jsou na místě nehod jako 
první profesionální zdra-
votnická pomoc – je záchra-
nářů v kraji dostatek? Kolik 
lidí pracuje u ZZS OK? 

Na záchranné službě v celém 
kraji pracuje převážně na plný 
úvazek celkem 371 zaměstnan-
ců, z toho 343 zaměstnanců tvoří 
zdravotníci – lékaři, všeobecné 
sestry, zdravotničtí záchranáři 
a řidiči, dalších 28 osob zajišťuje 
plynulý provozní a administra-
tivní chod organizace. 

Záchranářů máme v tuto chví-
li dostatek, ale jedním dechem 
nutno říci, že krom boje s objek-
tivním nedostatkem lékařů v naší 
zemi budou záchranky zřejmě již 
brzy bít na poplach i v případě 
nedostatku nelékařského zdra-
votnického personálu. Naše zá-
kony totiž jasně definují, s jakým 
vzděláním a praxí lze jednotlivé 
profesní kategorie zaměstnat. 
Navíc, podmínky práce záchra-
nářů zasahujících na veřejnosti, 
v bytech, často v nedostupných 
lokalitách v náročných povětr-
nostních podmínkách, se velmi 
liší od podmínek v nemocnicích. 
A to mohou být rozhodující fak-
tory v tom, kolik lidí se nám při-
hlásí a kdo z těchto zájemců bude 
splňovat všechna kritéria a před-
poklady pro práci záchranáře. 

Občané Olomouckého kra-
je zatím rozhodně nemusí mít 
strach, že jim v případě závaž-
ných zdravotních problémů ne-
bude zajištěna přednemocniční 
péče.

Kolik je v kraji výjezdo-
vých základen a jak rychle 

musejí být záchranáři na 
místě události? 

V současné době vyjíždí naši 
záchranáři ze 16 výjezdových 
základen umístěných po celém 
kraji tak, aby bylo místo událos-
ti, na kterém se nachází pacient, 

vozů, jejich vybavení a daří 
se modernizace podle va-
šich představ?

Počet výjezdů se v kraji za 
posledních 10 let zvýšil o více 
než 30 procent, tedy o více než 
14 000 výjezdů za rok oproti 
roku 2012. A to i přes skuteč-
nost, že za stejné období v kraji 
naopak 15 000 obyvatel ubylo. 
Z toho lze dovodit, že pro mno-
ho lidí se stalo naprostou samo-
zřejmostí volat na tísňovou linku 
i v případech, kdy nejde o život 
ani o závažné postižení zdraví, 
ale spíše chronické obtíže, pro-
tože počet zásahů u závažných, 
život ohrožujících stavů, zůstává 
na přibližně stejné úrovni.

Tím, že rok od roku roste po-
čet výjezdů a najetých kilome-
trů, dochází v běžném provozu 

Už letos v červenci začne v Ko-
jetíně pracovat samostatná 
posádka na nové výjezdové zá-
kladně Rychlé zdravotnické po-
moci. Zatím do města v případě 
potřeby musejí zajíždět posádky 
z Přerova nebo ze sousedního 
Zlínského kraje. Město ale po-
třebuje vlastní záchranáře v do-
sahu nové průmyslové zóny. 

„Město Kojetín dlouhodobě 
velmi stálo o zřízení výjezdo-
vého stanoviště ZZS. Naprosto 
zásadní roli ve finálním rozhod-
nutí sehrála významná investice 
v průmyslové zóně – v průběhu 
následujících let bude v areálu 
firmy Amazon pracovat zhruba 
dva tisíce zaměstnanců. Zvýšený 

pohyb lidí v bezprostředním 
okolí Kojetína se ukázal jako 
rozhodující faktor. K napros-
té spokojenosti vedení města 
i, pevně věřím, všech jeho oby-
vatel,“ uvedl starosta Kojetína 
Leoš Ptáček.

Výjezdové stanoviště vzniká 
v budově polikliniky

Záchranáři budou vyjíždět 
už v létě z budovy městské po-
likliniky. Na přípravě stanoviště 
spolupracuje město, kraj i zá-
chranka. „Naším cílem je zlepšit 
obyvatelům Kojetínska dostup-
nost záchranné služby a garan-
tovat její včasné zajištění v pří-
padě potřeby. Úzce spolupracuje 

vedení města, které pro záchra-
náře připravuje prostory v bu-
dově polikliniky dle našich 
provozních potřeb a v blízké 
budoucnosti postaví město i no-
vou moderní garáž se zázemím 
pro parkování, dezinfekci a do-
plňování sanitního vozidla,“ 
upřesnila ředitelka ZZS OK An-
drea Rakovičová. Dohoda s Olo- 
mouckým krajem je taková, že 
město zajistí technické zázemí 
a kraj bude hradit následný pro-
voz. Požadavky na podobu záze-
mí pro pracovníky jsou poměrně 
striktně dané zejména hygienou 
a bezpečností práce. „V závěru 
letošního roku mi určitě udě-
lá radost plánované ukončení 

záchrannou službu s nutností 
transportu do nemocnice. Tato 
rada platí pro pacienty beze zbyt-
ku i dnes, protože pokud bude 
v takovýchto případech sanit-
ka suplovat praktického lékaře, 
může ve stejném čase chybět na 
skutečně potřebném místě. 

V posledních dvou letech jsme 
se s ohledem na aktuální stav 
rozhodli vytvořit dva speciálně 
vyškolené biohazard týmy, v se-
stavě zdravotnický záchranář 
a řidič, které disponují speciálně 
vyrobeným a vybaveným sanit-
ním vozidlem pro převoz pacien- 
ta s vysoce nakažlivou nemocí, 
případně pro transport pacien-
ta bariatrického, tedy morbidně 
obézního.

Vaši operátoři pomáhají 
zachraňovat životy i po 
telefonu – jak jsou na tom 
lidé s ochotou a schopnos-
tí pomáhat do příjezdu 
záchranářů? Zvládají laici 
první pomoc?

Máme zkušenost, že v drtivé 
většině případů lidé nejsou lho-
stejní, na linku tísňové pomoci 
volají v případě těžších doprav-
ních nehod, náhlých kolapsů 
jiných osob, v případě nutnosti 
zástavy masivního krvácení nebo 
asistence při překotném porodu. 
Ochotně spolupracují s operá-
torkou či operátorem, a to jak při 
život zachraňujících úkonech, 
tak i při poskytování všech rele-
vantních informací týkajících se 
stavu pacienta. Naši operátoři 
jsou pravidelně školeni v oblasti 
komunikace s volajícím, zůstá-
vají s ním v případě potřeby na 
lince až do příjezdu posádky. 

V oblasti vzdělávání laické ve-
řejnosti nás můžete potkávat na 
veřejně organizovaných akcích. 
Zároveň dostáváme poměrně 
hodně žádostí z různých institu-
cí ohledně možnosti absolvovat 
školení s našimi vzdělávacími 
lektory, zabýváme se i dotazy 
ohledně exkurzí škol na našich 
výjezdových základnách. Většině 
těchto žádostí se v rámci našich 
provozních možností snažíme 
vyhovět, ale ne vše je při našem 
vytížení možné stihnout.

 Juraj Aláč

Občané Olomouckého kraje rozhodně 
nemusí mít strach, že jim v případě závažných 

zdravotních problémů nebude 
zajištěna přednemocniční péče.

Andrea Rakovičová 
ředitelka, Zdravotnická záchranná služba Olomouckého kraje 

poměrně rychle k opotřebení 
sanitních vozidel. S Olomouc-
kým krajem, který je naším zři-
zovatelem, se nám v posledních 
letech podařilo výrazně zkrátit 
průměrné stáří vozového parku. 
Nejstarší sanitní vozidla mají 
maximálně 6 let. 

Změnila se činnost záchra-
nářů po covidu? Začali jste 
dělat něco jinak? Zasáhl 
covid do vašeho provozu?

Covid nás, stejně jako jiná 
zdravotnická zařízení, naučil 
mnoha novým dovednostem. 
Některé návyky, které jsme si 
v provozu osvojili, například 
zjišťování infekční anamnézy 
pacienta operátorem, nebo že 
jsme u pacientů s respiračními 
nemocemi obezřetnější, přetr-
vávají v naší činnosti dodnes. 
Při covidu operátoři apelovali na 
pacienty, aby spolupracovali se 
svými praktickými lékaři v jejich 
ordinaci nebo využili telefonic-
ké konzultace a nevolali hned 

výstavby další výjezdové základ-
ny, tentokrát v Zábřehu. Dou-
fám, že se naše posádky brzy 
dočkají stěhování do moderní-
ho zázemí nových výjezdových 

základen i v dalších městech 
našeho kraje, prostě všude tam, 
kde jsme zatím v nájmu,“ dodala 
Rakovičová. 

 Juraj Aláč

dosažitelné do 20 minut. Nezna-
mená to ale, že záchranka musí 
být u pacienta do 20 minut od 
nahlášení události. Chtěla bych 
uvést na pravou míru, že do-
jezdová doba se vždy počítá od 
předání výzvy výjezdové skupi-
ně operátorem zdravotnického 
střediska. Právě zkušený ope-
rátor určuje stupeň naléhavosti 
popisovaného stavu, řeší opti-
mální způsob pomoci, a ačkoli 
nepřijde do přímého kontaktu 
s pacientem, jeho role je zásad-
ní. Pravidlem je, že vyšší naléha-
vost zdravotního stavu pacien- 
ta je zpracována přednostně, 
a proto může být v některých 
méně závažných případech, kdy 
jsou sanitní vozidla z nejbližších 
výjezdových základen v terénu 
u jiných případů, čekací doba na 
sanitku pro pacienta delší.

Vloni měly vaše posádky 
více než 60 tisíc výjezdů 
– jak je na tom záchranář-
ská technika – jaké je stáří 
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Zajímavá místa Olomouckého kraje | V Přerově sídlí muzeum na zámku

Zelená úsporám light 
pomůže hlavně seniorům

Turistů v kraji přibývá

Cvičení na hranicích:  
havárie cisterny, drony v akci

Rozsáhlé cvičení Integrovaného záchranného systému Olomouckého kraje proběhlo v polovině února na hraničním přechodu Mikulovice – Glucholazy. Motivem cvičení byla 
havárie cisterny, která se střetla s osobním autem, a navíc ještě narazila do budovy bývalé celnice. Hasiči do akce nasadili i speciální drony, akce se účastnilo téměř sedmdesát lidí 
a třicet kusů techniky.  Foto | 4x Olomoucký kraj

Od začátku roku mohou lidé žá-
dat o dotace v programu Nová 
zelená úsporám Light. 

Spustilo ho Ministerstvo ži-
votního prostředí a je adminis-
trovaný Státním fondem život-
ního prostředí ČR a zaměřený 
na úspory energií v rodinných 
a bytových domech. Dotace na 
rychlé renovace domů jsou ur-
čeny seniorům a domácnostem 
pobírajícím příspěvek na byd-
lení. Zájemci si mohou požádat 
až o 150 tisíc korun na zateplení 
fasády, střechy, stropů a podlah, 
na výměnu oken a vchodových 
dveří. 

Finanční prostředky mohou 
zájemci získat zálohově a na re-
alizaci úsporných opatření pak 
mají celý rok. Žádat lze i zpětně 

na opatření uskutečněná po 
12. září 2022.

S možnostmi úspor a žádostmi 
zdarma poradí odborníci

Žádosti k dotacím budou 
přijímány pouze elektronicky. 
Každému žadateli je k dispozi-
ci poradenská síť Místních ak- 
čních skupin (MAS) a konzul-
tačních středisek EKIS, které 
ho provedou celým procesem 
vyřízení dotace. Jejich zástupci 
ZDARMA pomohou s výběrem 
vhodných opatření, s podáním 
žádosti i s doložením realizace.
Kontaktní údaje na pracovní-
ky MAS a EKIS naleznete zde: 
https://novazelenausporam.cz/
poradenstvi-pro-nzu-light. 
 Juraj Aláč Nová čtyřkolka Milada  

udržuje stopy v Jeseníkách
V Olomouckém kraji se vloni 
ubytovalo 723 663 turistů, me-
ziročně o 54,3 procenta více. Ve 
srovnání s rekordním rokem 
2019 před koronavirovou pan-
demií je ale loňský počet turis-
tů jen o pět procent nižší. Pod-
le Českého statistického úřadu 
přenocovalo v kraji v roce 2022 
více turistů z tuzemska i zahra-
ničí, průměrná doba přenocová-
ní činila 3,17 noci. Po kraji Kar-
lovarském byla druhá nejvyšší 
v České republice.

Českých hostů se vloni uby-
tovalo 618 505, meziročně jich 
bylo o 46,1 procenta více. Po-
čet zahraničních turistů vzros-
tl o 130 procent na 105 158. 
V hotelech, penzionech a kem-
pech Olomouckého kraje strá-
vili turisté minulý rok dohro-
mady 2,291 milionu nocí, což 
bylo o 38,7 procenta meziročně 
více. Jednalo se o druhý nejlepší 

výsledek za posledních 11 let. 
V rekordním roce 2019 stati-
stici evidovali 2,313 milionu 
přenocování.

Lázeňská ubytovací zaříze-
ní Olomouckého kraje využilo 
vloni 47 600 hostů, kteří tam 
strávili 633 700 nocí. Meziročně 
se jedná o 20procentní nárůst. 
Drtivou většinu – 98,7 procenta 
hostů – tvořili Češi. 

Pandemie koronaviru pozna-
menala turistický ruch hlavně 
v letech 2020 a 2021. Přísná 
pravidla tehdy výrazně ome-
zila provoz hotelů, což mělo 
za následek propad počtu tu-
ristů z ČR a zahraničí. Za celý 
rok 2020 se v kraji ubytovalo 
472 051 turistů, zatímco o rok 
dříve jich bylo 761 615. V roce 
2021 pak počet ubytovaných tu-
ristů z Česka a zahraničí klesl na 
469 007.

 Juraj Aláč

Jeseníky mají nový moderní stroj 
na údržbu lyžařských běžeckých 
stop. Od poloviny února na ho-
rách pomáhá silná, multifunkční 
a obratná čtyřkolka, kterou se je-
seničtí rolbaři rozhodli pojmeno-
vat Milada. Slavnostní předání 
stroje proběhlo na sedle Skřítek, 
které odděluje Jeseníky od Hrabě-
šické hornatiny. „Novou čtyřkolku 
lze použít pro běžkaře k údržbě 
tras, k odstraňování popadaných 
stromů a k jarní i letní údržbě. Ale 
také v případě, kdy bude nezbytné 
někomu pomoci,“ uvedl k poříze-
ní a plánovanému využívání čtyř-
kolky hejtman Josef Suchánek.

O tom, že je čtyřkolka sku-
tečně multifunkční, se zástup-
ci kraje i organizace Jeseníky 
– Sdružení cestovního ruchu 
přesvědčili už při slavnostním 
předání. „V průběhu tiskové 
konference byla nová čtyřkol-
ka neplánovaně zapojena do 

záchrany života běžkaře, který 
zkolaboval na jedné z tras v těžko 
dostupném terénu. Jsem ráda, 
že jsme ji právě křtili a mohli 
jsme tak záchranářům rovnou 
předat nový stroj, který někomu 
zachránil život,“ okomentovala 
bouřlivý křest nového stroje Mi-
lada Sokolová, uvolněná členka 

Zastupitelstva Olomouckého 
kraje pro oblast vnějších vztahů 
a cestovního ruchu.

Nový stroj včetně sněžných 
pásů a potřebného příslušenství 
vyšel na téměř 650 tisíc korun. 
Na financování se podílelo také 
Ministerstvo pro místní rozvoj.

 Radka Kmochová

březen 2023

Muzeum Komenského v Pře-
rově sídlí v budově přerovské-
ho zámku, který dříve míval 
podobu gotického hradu. Mezi 
významné majitele patřil napří-
klad Vilém z Pernštejna nebo 
Karel st. ze Žerotína – právě 
za něj vyvrcholila na přelomu 
16. a 17. století přestavba hradu 
na renesanční zámek. Na konci 
19. století však přestal zámek 
sloužit k bydlení a po vzniku 
Československa objekt převzalo 
město Přerov, které se rozhodlo 
přizpůsobit interiéry muzejním 
účelům – sbírky sem byly pře-
stěhovány v roce 1930.

Samotné Muzeum Komen-
ského vzniklo postupným 

slučováním několika místních 
muzeí a celé řady rozličných 
sbírek. Nejstarší muzeum, vě-
nované osobnosti Jana Amose 
Komenského (první muzeum 
tohoto zaměření na světě a jed-
no z prvních muzeí na Moravě 
vůbec), bylo založeno již v roce 
1888 přerovským učitelem 
Františkem Slaměníkem.

Historické školní třídy 
a další expozice

Jak oficiální název napovídá, 
významná část činnosti se týká 
života a díla Učitele národů; 
dlouhodobě se však muzeum za-
bývá dějinami školství v českých 
zemích obecně. Také proto mají 

čtyři stálé expozice muzea podo-
bu školních tříd z různých histo-
rických období – nejstarší odpo-
vídá 17. století (tedy období J. A. 
Komenského), nejmladší třída 

připomíná 50. léta 20. století. 
Kromě toho mohou návštěvníci 
zhlédnout také expozici mine-
ralogie, entomologie, národo-
pisu, při výstupu na zámeckou 
věž spatří sbírku historických 
zvonů, a naopak ve sklepení na-
jdou velmi oblíbenou expozici 
archeologie včetně exponátů ze 
sídliště lovců mamutů z přerov-
ského Předmostí. 

Oslavy 500. výročí  
narození Jana Blahoslava

V únoru uběhlo 500 let od 
narození významného pře-
rovského rodáka, humanisty, 
spisovatele, překladatele a bis-
kupa jednoty bratrské, Jana 

Blahoslava. K této příležitosti 
muzeum na první pololetí toho-
to roku připravilo nejen výstavu 
„Jan Blahoslav, rodák z Přero-
va“, ale také širokou škálu akcí 
pro veřejnost: v nabídce jsou 
workshopy a přednášky pro 
dospělé, edukační program pro 
školy, komentovaná procházka 
městem nebo odpolední kom-
ponovaný program ve veřejném 
prostoru na téma „Hledání Bla-
hoslavova rodného domu“. Akce 
se uskuteční v sobotu 20. května 
– v tento den totiž uplyne přes-
ně 100 let od odhalení pomníku 
Jana Blahoslava na Horním ná-
městí v Přerově.

 Juraj Aláč
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Dvakrát se setkal s K.H. Frankem. Poprvé mu 
nacistický pohlavár řekl, že jej ráno zastřelí. 
Podruhé stál Kuneš Sonntag (1919–2010) proti 
Frankovi obžalovanému z válečných zločinů 
u mimořádného lidového soudu v Praze roku 1946.

Kuneš Sonntag při soudním procesu s K.H. Frankem v roce 1946. Foto: archiv Paměť národa

Paměť národa existuje díky Vám | Hrdinové 20. století odcházejí. Nesmíme zapomenout. Dokumentujeme a vyprávíme jejich příběhy. Znáte ve svém okolí někoho, jehož příběh bychom měli 
zaznamenat? Kontaktujte nás telefonicky na 777 763 388. Záleží Vám na odkazu minulých generací, na občanských postojích, demokracii a vzdělávání? Pomozte nám!
Při pravidelné podpoře se stáváte členy Klubu přátel Paměti národa. Vaše příspěvky nám pomáhají udržovat kontinuitu naší práce a umožňují nezávislost. https://podporte.pametnaroda.cz
Děkujeme statutárnímu městu Olomouc a Olomouckému kraji za podporu při natáčení příběhů pamětníků.

OKÉNKO STAROSTY

Radek Vincour
starosta Uničova

Pomáhal obnovit olomouckou 
univerzitu – Kuneš Sonntag

Syn vlivného otce
Jako syn prvorepublikového 

politika stejného jména vyrůs-
tal v Praze. Cestou do školy po-
tkával Karla Kramáře a jednou 
omylem spadl pod koně To-
máše Garriguea Masaryka. Po 
otcově smrti v roce 1931 se ro-
dina přestěhovala do Troubelic 
na Moravě. Kuneš nastoupil na 
litovelské gymnázium, kde byl 
mimo jiné spolužákem Jana 
Opletala – studenta později 
zavražděného na protinacis-
tické demonstraci, kde se osu-
dy obou mladých mužů znovu 
protnuly. 

Mým spolužákem 
byl Jan Opletal

Kuneš v roce 1937 nastou-
pil na Právnickou fakultu Uni-
verzity Karlovy v Praze. Netr-
valo dlouho a Československo 
se stalo Protektorátem. Když 
studenti na den výročí vzniku 
republiky uspořádali 28. září 
1939 v již okupované Praze de-
monstraci, byl Jan Opletal po-
střelen do břicha a následkem 
toho pak 11. listopadu zemřel. 
Studentstvo se rozhodlo uspo-
řádat velkolepý pohřeb – ovšem 

za podmínek, že akce proběhne 
v tichu a bez provokací. 

Ráno budete zastřelen
Po pohřbu, který se přes 

všechny sliby demonstrací stal, 
gestapo jednalo rychle. Bě-
hem následujícího dne došlo 
k zatčení tisícovky studentů 
– a mezi nimi, spolu s dalšími 
devíti představiteli student-
ských spolků, byl i Kuneš: „Tak 
nás začali vodit na výslechy. Mě 
strčili do takové kanceláře, byla 
to podlouhlá místnost s psacím 
stolem. Na něm stál globus, 
skleněný, svítící, a otáčel se. Stál 
tam K. H. Frank. Ten mě přivítal 
tím, že jsem jeden z těch svůd-
ců české pseudointeligence, že 
jsme byli ve spojení se Židem 
Benešem a že jsme se pokouše-
li svrhnout řád jednou provždy 
daný Vůdcem a že budeme ráno 
zastřeleni,“ říká Kuneš Sonntag 
v rozhovoru pro Paměť národa. 
Ale měl „štěstí“ – místo smrti 
jej čekalo surové bití a jízdenka 
do koncentračního tábora Sach-
senhausen, kde prožil následují-
cí tři roky. 

Po válce se kulisy proměnily. 
Kuneš stál u soudu proti K.H. 

Frankovi, kterého Mimořádný 
lidový soud odsoudil k smrti: 
„Stál před námi zplihlý, bez ho-
nosné uniformy, vyznamenání 
a škemral o milost. Nakonec 
přiznal, že poprava českých stu-
dentů byla vražda.“

Slivovice s Gottwaldem
Protože nacisté na podzim 

roku v návaznosti na Opletalův 
pohřeb uzavřeli české vysoké 
školy, začalo studentstvo vyvíjet 
snahu o obnovení olomoucké 
univerzity. Kuneš Sonntag byl 
členem Akčního výboru vysoko-
školského studentstva, který se 
v této věci zásadně angažoval.

Studenti začali jednat s vr-
cholnými představiteli země. 

Tehdejšímu premiéru a olo-
mouckému rodákovi Zdeňku 
Fierlingerovi předali memo-
randum a v Praze se jim poda-
řilo přesvědčit ministra školství 
Zdeňka Nejedlého. „Říkal, že 
my Moravané už máme univer-
zitu v Brně, takže je teď na řadě 
slezská Opava. Potom si ale uvě-
domil, že olomouckou univer-
zitní knihovnu vede jeho známý, 
a to nám velmi pomohlo,“ říká 
Kuneš Sonntag, který se v tu 
dobu také v parlamentní kantý-
ně setkal s budoucím preziden-
tem Klementem Gottwaldem: 
„Seděl tam už značně rozjařený, 
nabízel nám slivovici a chtěl si 
s námi zazpívat lidovky.“

Studentský plán vyšel 

Uničov je malebné město v pod-
hůří Nízkého Jeseníku s přibliž-
ně deseti tisíci obyvateli. Bylo 
založeno v roce 1213, což do-
kazuje nejstarší městská listina 
na území Čech a Moravy, kterou 
městu vydal moravský markra-
bě Vladislav Jindřich. Od těch 
dob platí, že Uničov je královské 
město.

V roce 1948 se zemědělské 
město změnilo na průmyslové, 
na jeho okraji vyrostly Uničov-
ské strojírny a do města začaly 
proudit tisíce nových, mladých 
obyvatel. Nová tradice výroby 
portálových jeřábů, kolesových 
a lopatových rýpadel rozšířila 
jméno našeho města do celého 
světa. Společnost UNEX dnes 

produkuje odlitky, výkovky a sva-
řované konstrukce a patří mezi 
důležité lokální zaměstnavatele.

Dříve mladé město nyní začíná 
stárnout, což je jeden z důsledků 
odchodu mladých za vzděláním 
a za prací do atraktivnějších lo-
kalit ve velkých městech. Jako 
prozíravé se proto dnes jeví 
kroky předešlých reprezentan-
tů města, jejichž výsledkem byl 
vznik průmyslové zóny, které 
v současnosti vévodí závod Mie-
le, jediný závod tohoto koncernu 
v České republice, který v letoš-
ním roce rozšíří své výrobní ka-
pacity a stane se největším a tr-
valým zaměstnavatelem v našem 
městě.

Město má osm místních částí, 
menších obcí v bezprostředním 
okolí. Dlouhodobým cílem, kte-
rý je nyní již téměř dokončen, 
je propojit město s místními 
částmi i dalšími obcemi sítí cy-
klostezek. Připočteme-li k nim 
i smíšené komunikace uvnitř 
města, dostaneme se na celko-
vých 22 kilometrů délky. Již nyní 
můžeme na kole bezpečně dojet 

až do sousední Litovle a brzy i do 
Šternberka. Rovinatá krajina je 
k tomuto způsobu dopravy pří-
mo stvořená a věřím, že naše 
„malé Holandsko“ bude vzorem 
pro podobné projekty na dalších 
místech.

Město zřizuje mateřskou ško-
lu s několika detašovanými pra-
covišti a tři základní školy; ve 
městě působí i tři školy střední 
a také základní umělecká škola, 
proslulá řadou svých absolventů. 
Kapacita škol je zcela dostačují-
cí a svým vybavením a zázemím 
splňuje vysoké nároky na provoz.

Širokou podporu mají i četné 
sportovní aktivity – nejen hokej 
a fotbal, ale také házená, atletika 
či florbal. Značnou popularitu si 
získal discgolf, jehož hráči mají 
v parku k dispozici skvělé hřiště 
s 18 jamkami. Pro každodenní 
sportování jsou na různých mís-
tech sídlišť rozeseta menší hřiště 
vhodná pro malou kopanou, há-
zenou či košíkovou.

Obdobně je tomu též v ob-
lasti kultury, kde se daří udr-
žovat tradici konání různých 

kulturních podniků – Mladé 
kamery, Celostátní přehlídky 
dětských sborů či Kruhu přátel 
hudby – i vytvářet tradice zcela 
nové – Uničovské kulturní léto, 
masopust, farmářské trhy nebo 
jarmarky. Jedna pozapomenutá 
náboženská tradice, svátek vo-
skové svíce spjatý s patronkou 
města Pannou Marií, byla před 
časem obnovena.

Ve městě dbáme na péči o ži-
votní prostředí a snažíme se 
k tomuto trendu vést i naše děti. 
Kladný ohlas má každoroční 
akce „Strom pro dítě“, při níž 
rodiče mohou zasadit (v rámci 
plánované výsadby) jeden strom 
pro svého nově narozeného po-
tomka; každý stromek má své 
jméno a s dítětem pak budou 
moci vyrůstat vedle sebe.

Co nás v Uničově čeká
V současné době se chystá-

me k velkým investičním akcím, 
které dále zvýší životní komfort 
a pestrost kulturního života. 
Tou hlavní bude velká rekon-
strukce městského klubu, která 

bude po letech odkladů letos 
konečně zahájena. Přemýšlí-
me i o rekonstrukci polikliniky 
a památkově chráněné radnice, 
dvěma místním částem, Dětři-
chovu a Renotům, bychom rádi 
vybudovali dlouho očekávanou 
kanalizaci.

Jednou z klíčových priorit je 
snížení rostoucí dopravní zátě-
že ve městě. Jsem velice rád, že 
k tomuto plánu finančně i reali-
začně pomáhá Olomoucký kraj 
– díky němu se podařilo usnad-
nit průjezd městem vybudová-
ním další okružní křižovatky 
a nyní finišuje projekční přípra-
va první etapy obchvatu města. 
Chci věřit tomu, že všechny naše 
plány se podaří v blízké budouc-
nosti realizovat.

Přáním nás všech je, aby 
město Uničov bylo klidným 
a spolehlivým místem pro spo-
kojený život. A pro ostatní dob-
rým turistickým cílem s pest-
rou a kvalitní nabídkou, nebo 
příjemným místem, kde se na 
chvilku zastavíte na cestě do cí-
lové destinace.

– 21. února 1946 obnovilo Pro-
zatímní Národní shromáždění 
republiky Československé olo-
mouckou alma mater pod ná-
zvem Univerzita Palackého, kte-
rá letos slaví 450 let od založení.

 František Vrba
 Paměť národa

Celý příběh Kuneše Sonntaga 
a  další vyprávění pamětníků na-
jdete na webových stránkách 
www.pametnaroda.cz.

Paměť národa stále hledá nové 
pamětníky. Pokud víte o  někom, 
kdo zajímavě prožil velké dějiny 
20. století, neváhejte se obrátit na 
jitka.andrysova@postbellum.cz, 
tel. 777 763 388

Paměť národa opět přináší Odkryté příběhy 20. století – 
v bývalém krytu civilní ochrany v olomouckých Bezručových 
sadech. Unikátní výstava bude zpřístupněna od soboty 
25. března. Otevřeno od pátku do neděle mezi 14 a 18 hod. Více 
informací včetně vstupenek na www.institut.pametnaroda.cz 

březen 2023
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Roman Havlík
ředitel, Fakultní nemocnice Olomouc 

Katarína Bučková, místopředsedkyně představenstva AGEL  
Středomoravské nemocniční a.s., ředitelka, Nemocnice AGEL Šternberk

Alexandra Plevačová
ředitelka, společnost SANATORIUM EDEL s.r.o.

Irena Vašicová
výkonná ředitelka, Lázně Slatinice 

Eduard Sohlich
ředitel, Nemocnice Hranice a. s.

Jiří Ševčík, předseda představenstva AGEL Středomoravské nemocniční a.s.,  
ředitel, Nemocnice AGEL Prostějov a AGEL Přerov

Zdenka Polzerová
ředitelka, Odborný léčebný ústav Paseka

Martin Svoboda 
ředitel, Vojenská nemocnice Olomouc

Milan Plesar  
jednatel, Jesenická poliklinika s.r.o.

Unikátnost Fakultní nemocnice Olomouc v  rámci našeho regionu 
spočívá v  tom, že jsme komplexní výukové a  superspecializované 
zdravotnické pracoviště poskytující své služby pro celý Olomoucký 
kraj. Co se týká nových služeb pro naše klienty, na přelomu roku jsme 

nově otevřeli Infekční oddělení a od února ho následovalo Oddělení praktického lékařství 
pro dospělé. I v  tomto roce budeme nadále rozvíjet naše programy prevence směřující 
k větší zodpovědnosti nás všech za vlastní zdraví.

Nemocnice AGEL Šternberk se vyznačuje výbornou spoluprací mezi 
všemi odbornostmi, která dělá z naší nemocnice zařízení rodinného 
typu s  proklientským přístupem a  vysokou kvalitou poskytovaných 
služeb. Pozitivní dopad společného úsilí se nám odráží v čím dál větší 

návštěvnosti naší nemocnice pacienty mimo naši spádovou oblast, a to hlavně v oblasti 
porodnictví a ortopedické péče. Velký důraz klademe na lidský přístup, podporu vzdělá-
vání a vytváření bezpečného prostředí pro naše pacienty a zaměstnance.

Pro letošní rok chystáme pro naše pacienty hned několik novinek. Prvně nás bude čekat 
otevření nového pracoviště magnetické rezonance, babyboxu a onkologické ambulance. 
Během roku bude dokončen koridor spojující nový interní pavilon a budovu společných 
vyšetřovacích složek. Věnovat se budeme zavedení virtuální reality v  rehabilitační péči 
a pro dětské pacienty.

Naše sanatorium je soukromou dětskou léčebnou respiračních ne-
mocí se speleoterapií. Nachází se v krásném prostředí Zlatých Hor. Je 
unikátní svým provozem speleoterapie, což je léčebná metoda využí-
vající specifického mikroklimatu podzemních prostor, která je vyso-

ce účinná při léčbě onemocnění dýchacích cest. Dětští pacienti k nám jezdí z celé České 
republiky. Na konci letošního roku bychom rádi zrekonstruovali a modernizovali dvě od-
dělení pro děti s doprovodem v celkové investici cca 30 milionů korun. Další plánovanou 
novinkou je rozšíření oddělení rehabilitace o terapii senzorické interakce.

Naše lázně jako jedno z  mála zdravotnických zařízení provozují jak 
lázeňskou léčebně rehabilitační péči, tak i  odborný léčebný ústav, 
kam z velké části překládáme z nemocnic pacienty po ortopedických 
operacích či úrazech. Rekondiční pobyty v našich lázních čerpala řada 

zaměstnanců např. Škody Auto, Policie, Českých drah či zaměstnanců zdravotnických za-
řízení s využitím voucherů pro zdravotníky. V letošním roce jsme otevřeli novou Therapy 
zónu se suchou masážní vanou či vodíkovou terapií, došlo k další modernizaci ubytova-
cích kapacit a v květnu chystáme zahájení provozu letního kina.

Jsme hrdí na naši plastickou chirurgii, která zajišťuje ambulantní a lůž-
kovou péči pro děti i dospělé a ročně provede zhruba 3 000 operací. 
Činností jsou výkony hrazené zdravotními pojišťovnami i kosmetické 
operace – jedná se o kožní nádory, chirurgii ruky, jizvy, vrozené vady 

– odstáté ušní boltce, srostlé prsty, počet prstů, rekonstrukční výkony, pigmentové névy 
a další. Do spektra kosmetiky patří operace očních víček, obličeje a krku, nosu, prsů, břicha, 
liposukce, vyplňování rtů a vrásek včetně aplikace botulotoxinu, odstraňování pigmento-
vých névů, tetování, korekce jizev nebo piercing. 

Prostějovská nemocnice je sice okresního typu, ale svoje služby po-
skytuje pacientům nad rámec regionu. Máme zde například jednot-
ku následné intenzivní péče pro děti závislé na   podpoře životních 
funkcí nebo nově vybavené centrální operační sály. Naše bariatrické 

centrum je jediné v kraji a napomáhá pacientům s léčbou morbidní obezity. Dále máme 
specializované iktové centrum pro léčbu pacientů s mozkovými příhodami, můžeme na-
bídnout i doléčení pacientů v centru léčebné rehabilitace, které je mimo jiné vybaveno 
robotickou rehabilitací. Letos je naší prioritou elektronizace, chceme poskytovat více pa-
cientům možnosti biologické léčby v různých oborech a navýšit počty nadstandardních 
pokojů pro porodnické oddělení. 

Přerovská nemocnice má operační sály po rekonstrukci plně srovnatelné se špičkovými 
západoevropskými pracovišti. Na oddělení chirurgie nově provádíme šetrné operace kře-
čových žil pomocí laseru, oddělení rehabilitace používá na bolestivé stavy pohybového 
aparátu, jizvy i postcovidové plíce supermoderní vysokovýkonný MLS laser, pro jehož vý-
borné výsledky k nám jezdí pacienti z celého Olomouckého kraje. Novinkou je klimatizace 
na oddělení porodnice, chystáme i rozšíření nadstandardních pokojů. V letošním roce by-
chom chtěli klást důraz na preventivní vyšetření, jako např. CT vyšetření kalciového skóre, 
které zjišťuje riziko onemocnění srdce.

OLÚ Paseka, p.o., je unikátní tím, že jako jedno z mála pracovišť v re-
publice soustřeďuje prakticky všechny druhy následné péče u dospě-
lých pacientů do jednoho zařízení s malým přesahem do sociální sféry 
(v rámci sociálních hospitalizací). Spojení plicní, rehabilitační léčebny, 

léčebny následné péče a ošetřovatelských lůžek umožňuje komplexní péči o každého pa-
cienta v rámci jeho individuálních potřeb.

V rámci novinek pro naše pacienty chystáme nákup  nového přístroje pro rehabilitaci - 
Luna EMG, který  umožňuje diagnostiku a léčbu neurologických a ortopedických pacientů 
s využitím reaktivní elektromyografie k rehabilitaci.

Vojenská nemocnice Olomouc je jedinou neuniverzitní státní nemoc-
nicí od Ostravy po Brno, zřizovatelem je Ministerstvo obrany. Vedle 
úkolů pro resort obrany poskytuje zdravotní péči všem občanům. 
V současné době probíhá v hlavní budově Klášterního Hradiska roz-

sáhlá rekonstrukce lůžkových a  ambulantních provozů. Také rekonstruujeme klášterní 
knihovnu a provádíme zásadní obnovu bývalé prelátské zahrady, která bude sloužit i ve-
řejnosti. Nemocnice disponuje unikátním oddělením pro dětskou následnou intenzivní 
péči, která jsou jen dvě v republice. Tamní péče je zaměřena na těžce nemocné děti.

Služby v jesenické poliklinice vyhledá měsíčně okolo 4 600 lidí z ce-
lého okresu Jeseník. Máme zde na 60 lékařů a  zdravotních sester 
v různých odbornostech. K tomu jsme vybudovali a po nešťastném 
vytopení opakovaně zprovoznili RTG ambulanci, provoz moderního 

ultrazvuku, novou lékárnu, novou plicní ambulanci i ambulanci praktického lékaře. V pro-
vozu jsme vyměnili na 280 oken a dveří, opravili 14 sociálních zařízení a vyměnili staré 
ležaté a  stojaté rozvody vody v  celém objektu. Máme hezké internetové stránky a  hoj-
ně navštěvované sociální sítě. V době pandemie covid-19 jsme v objektu zřídili očkovací 
a testovací centrum, tehdy se pomohlo ochránit zdraví spoustě lidí. Za poslední 4 roky se 
v jesenické poliklinice proinvestovalo 37,7 milionů korun, z toho 8 milionů korun dotací od 
Olomouckého kraje. Velké díky minulému i současnému vedení hejtmanství. Už dva roky 
pracujeme na zřízení mamografu v jesenické poliklinice, snad se to letos konečně podaří. 
Taky se snažíme lákat nové lékaře do objektu v odbornostech, které v regionu chybí. V pří-
padě praktického lékaře se to povedlo, v  případě kardiologa prozatím nikoliv. Budeme 
v tom však pokračovat i nadále. 

V ČEM JE VAŠE ZDRAVOTNICKÉ ZAŘÍZENÍ UNIKÁTNÍ V RÁMCI OLOMOUCKÉHO KRAJE? CHYSTÁTE LETOS NĚJAKOU NOVINKU PRO VAŠE PACIENTY?

|březen 2023

Krajští radní uctili památku 
T. G. Masaryka

V úterý 7. března si Česko připomnělo 173. výročí narození prvního československého prezidenta Tomáše Garrigue Masaryka. 
Za Olomoucký kraj se jeho památce u památníku na Žižkově náměstí v Olomouci poklonili Jan Žůrek, radní pro oblast kultury, 
a Petr Lysek, radní pro investice, evropské projekty, transparenci, IT a Smart region. Kromě zástupců hejtmanství se pietního 
aktu zúčastnili představitelé města Olomouce, Univerzity Palackého, armády, zástupci spolků a sdružení i veřejnost. 
 Foto | Olomoucký kraj 
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Válka proti Ukrajině trvá rok, kraj 
pomáhá od samotného začátku
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Téměř patnáct let působí Zuzana Hájková v Na-
daci Malý Noe, která se věnuje podpoře dětí 
s postižením nejen v Česku, ale také ve zřízeném 
dětském domově v africké Zambii. Ten příští 

rok oslaví už desáté výročí své činnosti. 

Ocenění jste získala za svoji činnost v oblasti zdravotnic-
tví. Víte, kdo vás nominoval na cenu Křesadlo? 

Ano, samozřejmě. Nominoval mě kolega z nadace, pan Jaroslav 
Strejček, on sám je držitelem Křesadla za rok 2015.

Křesadlo je cena pro obyčejné lidi, kteří dělají neobyčej-
né věci – cítíte, že děláte neobyčejné věci? 

To určitě ne. Dělám jenom to, co by podle mě dělal každý, kdo 
by měl na to čas, stejně jako já. Před 15 lety jsem byla na mateř-
ské, měla jsme zdravé, šikovné děti, čas a pocit, že bych měla něco 
udělat pro ty, kdo to štěstí nemají. Potkala jsem lidi z Nadace Malý 
Noe a volba byla jasná. Po pár letech, když jsem šla do práce, mě 
manžel podpořil a umožnil mi pracovat pouze na poloviční úvazek 
tak, abych měla čas na rodinu i nadaci. Nadace je pro mě radost, je 
to spousta splněných přání a dětských úsměvů. 

Pokračujete nějakou formou v „dobrovolnictví“, které 
vám přineslo ocenění Křesadlo? 

Ceny Křesadlo si vážím, potěšila mě, ale nic se pro mě nemění. 
Dětí, které potřebují pomoc, je bohužel stále hodně. Ať jsou to děti 
z dětských domovů, děti se zdravotním postižením v České repub-
lice, nebo náš domov v Zambii. Nadace Malý Noe jede dál a já s ní. 
A pokud máte ve svém okolí dítě, které by potřebovalo pomoc, urči-
tě se ozvěte, kontakty na nás najdete na www.malynoe.cz. 

Přemýšlela jste, že byste nominovala na tuto cenu něko-
ho ze svého okolí? 

Ano, mám to štěstí, že mám kolem sebe spoustu skvělých lidí 
s dobrým srdcem, kteří by si cenu zasloužili.

 Juraj Aláč

DRŽITELKA KŘESADLA ZA ROK 2022 

Zuzana Hájková
 Oblast zdravotnictví

neziskové organizace

Jednou z charitativních akcí byla sbírka svíček v sídle kraje, ze kterých dobrovolníci vyrábějí zákopové svíce pro 
bojovníky na Ukrajině.  Foto | Olomoucký kraj 

březen 2023

Psal se 24. únor 2022, když se 
lidem po celém světě z ranních 
zpráv dostalo informace, že 
Rusko napadlo sousední Ukra-
jinu. Olomoucký kraj na situaci 
zareagoval velmi rychle. Jako 
jeden z prvních regionů v Česku 
zřídil Krajské asistenční cent-
rum. Uprchlíkům, nejen v něm, 
pomáhá dodnes. 

Hned po vypuknutí války se 
sešel Krizový štáb Olomouckého 
kraje a o pár dní později, 1. břez-
na, zřídilo hejtmanství v bu-
dově sídla kraje Krajské asis- 
tenční centrum (KACPU), a to 
ve spolupráci s Hasičským zá-
chranným sborem Olomoucké-
ho kraje, policisty, záchranáři, 
zdravotníky, pracovníky Mini-
sterstva vnitra České republiky 
a Univerzitou Palackého. Kapa-
citně ale nestačily ani nafukova-
cí stany před sídlem kraje, jen za 
první čtyři dny centrum poskyt-
lo pomoc stovkám lidí, kteří pr-
chali před válkou – zejména že-
nám a dětem. Po týdnu se proto 
přesunulo asistenční centrum 

do budovy bývalých Hanáckých 
kasáren a následně kraj zřídil 
podobné středisko také v Šum-
perku. „Jen za první měsíc jsme 
přijali sedm tisíc běženců. Ak-
tuálně jich v kraji máme regis-
trovaných přes patnáct tisíc. 
A pomáháme dodnes. Oddě-
lení integrace uprchlíků stále 

funguje, komunikuje zejména 
s místními neziskovými orga-
nizacemi,“ uvedl hejtman Josef 
Suchánek. V provozu nezůstá-
vá pouze KACPU, do pomoci se 
v rámci dobročinných aktivit za-
pojují i zaměstnanci Krajského 
úřadu a široká veřejnost.

 Juraj Aláč

Výzva: staré snímky poslouží 
novému účelu. Oživí Červený kostel
Pokud máte doma staré fotogra-
fie nebo pohlednice Červeného 
kostela v Olomouci, nenechte 
je zanést prachem. Mohou totiž 
ještě posloužit hezkému účelu. 
Vědecká knihovna z nich plá-
nuje vytvořit unikátní výstavu. 
„Snímky i pohlednice mohou 
lidé posílat do konce června. Fo-
tografie samozřejmě po využití 
vrátíme majitelům zpět,“ uvedla 

Michaela Heloňová z Vědecké 
knihovny Olomouc. V Červe-
ném kostele dělníci právě do-
končují rozsáhlou rekonstrukci. 
Po ní bude stavba sloužit široké-
mu kulturnímu vyžití.

Fotografie lze zaslat poštou na 
adresu Bezručova 2, Olomouc, 
e-mailem na propagace@vkol.cz 
nebo donést osobně do knihovny. 

 Jaroslav Kropáč

Díky Nadaci Malý Noe funguje v africké Zambii už desátým rokem dětský domov.  Foto | archiv Z. Hájkové
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KŘÍŽOVKA PRO VÁS
V loňském roce dokončil Klub českých turistů značení trasy pro pěší poutníky ze Svatého Kopečku u Olomouce na Velehrad. (tajenka) nabízí lákavou možnost, jak si prohlédnout historická a poutní místa a zároveň být na čerstvém 
vzduchu. Trasa dlouhá 109 kilometrů představuje jednu z šesti vyznačených poutních tras na území České republiky. Rozvážným krokem se dá nejnovější úsek projít za třicet hodin, rozdělit si ho samozřejmě můžete do několika 
etap. Více informací nabízí webové stránky www.putujmebezhranic.cz.
Tajenku křížovky zasílejte včetně kontaktních údajů (jméno a adresa) do 11. dubna 2023 na e-mailovou adresu: tajenky.olkraj@regvyd.cz. Jména tří vylosovaných luštitelů zveřejníme v následujícím čísle novin a od Olomouckého 
kraje získají věcné ceny. Výherci minulé tajenky ve znění Tříkrálové sbírky jsou: Božena Květáková, Česká Ves, Antonín Gregor, Olomouc, Ludmila Jakešová, Hranice.
Luštitel odesláním znění tajenky uděluje správci (Regionální vydavatelství, s.r.o., IČ: 27846717) souhlas se zpracováním svých osobních údajů (jméno, příjmení, e-mail, telefonní kontakt a adresa), a to ve smyslu Nařízení Evropského Parlamentu a Rady (EU) 2016/679 ze dne 27. 4. 2016 o ochraně fyzických osob v souvislosti se zpracováním osobních údajů 
a o volném pohybu těchto údajů (GDPR). Uvedené osobní údaje je nutné zpracovávat za účelem správy dat souvisejících s vyhlášením vybraných luštitelů křížovky zajišťované správcem. Tyto údaje budou správcem zpracovávány pouze po dobu nezbytně nutnou, po vyhlášení budou ihned odstraněny.

|

SUDOKU

MĚSÍČNÍK OLOMOUCKÝ KRAJ
■ Periodický tisk ■ Vydává Olomoucký kraj ve spolupráci se společností Regionální vydavatelství s.r.o. ■ Adresa vydavatele: Olomoucký kraj, Jeremenkova 40a, 779 00 Olomouc, IČO: 60609460  
■ Registrováno pod číslem MK ČR E 13609 ■ Redakční rada: Radek Palaščák, Ivo Slavotínek, Dalibor Horák, Luděk Niče, Alena Minxová, Jaroslav Kropáč, Petra Pášová, Radka Kmochová, Juraj Aláč
■ Redakce: Mgr. Juraj Aláč, olkraj@regvyd.cz ■ Distribuci do všech schránek v kraji zajišťuje Česká Pošta s.p., reklamace na dodávku novin na čísle 732 530 071 nebo e-mail: karal@regvyd.cz 
■ Inzerce: Tomáš Karal – 732 530 071, karal@regvyd.cz, Michal Novák – 739 724 774, novak@regvyd.cz
■ Číslo 3, ročník 22. ■ Olomoucký kraj – periodický tisk Olomouckého kraje. ■ Toto číslo vychází 20. března 2023 v nákladu 291 300 kusů ■ Uzávěrka příspěvků do dalšího čísla je 30. března 2023

VÍTE, ŽE... 

Ať už se nacházíte kdekoliv, 
v případě nehody nebo 
zdravotní indispozice můžete 
jedním stiskem tlačítka 
kontaktovat záchranáře. 
Pomocí aplikace Záchranka 
v mobilním telefonu po stisknutí 
nouzového tlačítka v ČR vytáčí 
číslo 155 a zároveň odesílá 
záchranářům nouzovou zprávu 
s vaší polohou a dalšími 
informacemi. Telefonické 
spojení s linkou 155 zajistí až 
100% výjezd posádky ZZS. 
Pokud se nacházíte na horách, 
aplikace Záchranka to podle 
GPS signálu sama rozezná 
a odešle nouzovou zprávu 
i horské službě v dané oblasti.

Aplikace má řadu dalších 
chytrých funkcí a propojení, 
která v nouzi 
pomohou. Aplikace je 
ke stažení na Google 
Play či AppStore.

březen 2023
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Dalibor Horák: v dostupnosti a počtu lékařů  
jsme na špici v republice

|

Zdravotní služby patří k nejdůležitějším 
veřejným statkům, jejichž zajištění společnost 
automaticky očekává. Čerpání a poskytování 
zdravotních služeb není v rámci celé republiky 
rovnoměrné, Olomoucký kraj ale patří k těm 
regionům, kde tyto služby fungují velmi dobře. 
Současný stav popisuje náměstek hejtmana 
pro oblast zdravotnictví Dalibor Horák.

Jak si stojí Olomoucký kraj 
s poskytováním zdravotní 
péče v porovnání s ostatní-
mi kraji? V čem je náš kraj 
specifický/výjimečný?

Aktuální mezikrajské srovná-
ní vychází pro náš region velmi 
dobře. V rámci reprezentativní-
ho srovnávacího výzkumu Místo 
pro život 2022 získal v oblasti 
zdravotnictví skvělé třetí místo 
hned za Prahou a Královéhra-
deckým krajem. Příznivým spe-
cifikem našeho kraje je zejména 
vysoký počet nemocnic. Jedná 
se o osm poskytovatelů akutní 
lůžkové péče s rovnoměrným 
rozložením po celém území kraje 
včetně Jesenicka v jeho severní 
výspě. Doléčení nebo rehabilita-
ci pacientů, propuštěných z ne-
mocnic, navíc zajišťuje léčebna 
v Pasece s odloučeným praco-
vištěm v Moravském Berouně. 
Pokud se ještě vrátíme na sever 
kraje, významným a progresiv-
ním zdravotnickým zařízením se 
stala Jesenická poliklinika, která 
zajišťuje pro občany široké spek-
trum ambulantních zdravotních 
služeb. 

Zdravotnická zařízení 
v kraji jsou v pronájmu – 
osvědčil se pronájem spo-
lečnosti AGEL? Jaké jsou 
výhody, případně nevýhody 
těchto pronájmů? 

AGEL je i v evropském mě-
řítku velmi významným posky-
tovatelem zdravotní péče. Jen 
v České republice společnost 
provozuje čtrnáct nemocnic 
a dále síť poliklinik a ambulan-
cí, lékáren nebo laboratoří. Pro-
to dokáže různé problematické 

situace včetně personálních řešit 
efektivněji než menší nemocnice, 
provozované kraji nebo městy. 
Každopádně jsme v našem kraji 
nikdy nemuseli řešit otázku zaví-
rání nemocnic a jejich význam-
ných částí pro ekonomické pro-
blémy nebo kritický nedostatek 
personálu. Zprávy o takovýchto 
událostech v jiných částech naší 
republiky můžeme často zachytit 
v médiích. 

Společnost AGEL výrazně dbá 
o modernizaci a obnovu zdra-
votnické techniky v pronajatých 
nemocnicích v Prostějově, Pře-
rově a Šternberku. Nespornou 
výhodou pronájmu je také sku-
tečnost, že Olomoucký kraj ne-
musí sanovat vysokými částkami 
záporný ekonomický výsledek 
nemocnic. V některých krajích se 
tyto náklady pohybují v řádech 
stovek milionů ročně. Ušetřené 
prostředky pak můžeme investo-
vat do stavebního rozvoje těchto 
zařízení a našich tří zdravotnic-
kých příspěvkových organizací. 
Co se týče záporů takto nasta-
veného systému, nějaké zásadní 
nevýhody opravdu nevidím.

Pronájem krajských zdra-
votnických zařízení je na 
20 let – co bude pak? Má 
AGEL u nás konkurenci? 
Bude z čeho vybírat nového 
nájemce?

Nájemní smlouva krajských 
nemocnic končí v roce 2027 
a do té doby je potřeba připra-
vit nové koncesní řízení. Jedná 
se o administrativně náročný 
proces, který si vyžádá svůj čas. 
První kroky k jeho přípravě je 
potřeba zahájit už v letošním 

roce. V České republice je ně-
kolik významných hráčů, kteří 
by se koncesního řízení mohli 
zúčastnit. Společnost AGEL má 
mezi nimi jistě výhodu zkuše-
nosti s dlouholetým provozová-
ním tří krajských nemocnic.

Nejen náš kraj se potýká 
s nedostatečným počtem 
zubařů a s tím navazující 
stomatologické pohotovosti 
– má kraj možnost do této 
situace nějak zasahovat 
a zlepšit ji?

Pokud se týče počtu lékařů 
ve vztahu k počtu obyvatel, je 
na tom náš region o něco lépe 
než většina ostatních krajů. Toto 
konstatování samozřejmě ne-
může uspokojit pacienty, kteří 
těžko hledají praktického léka-
ře, stomatologa nebo čekají na 
termín vyšetření u příslušného 
ambulantního specialisty. Ne-
dostatek lékařů na pracovním 
trhu je obecným a systémovým 
celostátním problémem, který 
kraje nemohou zásadně ovlivnit. 
Většina z nich má k tomuto úče-
lu vlastní dotační pobídky, na-
příklad na podporu atestačního 
vzdělávání mladých lékařů. Ale 
z hlediska platné legislativy jsou 
za zajištění dostupnosti zdra-
votní péče odpovědné zdravotní 
pojišťovny. Nastavení funkčního 
systému je zejména na Minister-
stvu zdravotnictví.

Jestliže se vrátíme k zajištění 
provozu pohotovostí, za ten jsou 
odpovědné kraje. Jsem přesvěd-
čený, že náš kraj je má nastaveny 
jako jeden z nejlepších. Stoma-
tologickou pohotovost v centru 
kraje zajišťuje Fakultní nemocni-
ce Olomouc. Problémy zde způ-
sobují velmi časté návštěvy pa-
cientů z jiných krajů, které mají 
tuto službu zajištěnu v menším 
rozsahu. Někteří pacienti se také 
dožadují v rámci pohotovosti 
běžných ošetření, protože nemají 
smluvního lékaře. V severní čás-
ti kraje zubní pohotovost vzorně 
zajišťují lékaři – členové okresní 
stomatologické komory.

Olomoucký kraj si také velmi 
dobře vede při zajištění lékařské 
pohotovosti pro dospělé a pro 
děti. Tuto službu pro občany kra-
je smluvně zajišťuje všech osm 
nemocnic na území kraje. Po-
dobné je to s lékárenskou poho-
tovostí. Nedávno jsem v médiích 
zachytil zprávu, že Olomoucký 
kraj má tuto službu zajištěnu ze 
všech krajů v nejširším rozsahu.

V kraji funguje relativně 
krátce jiný poskytovatel 
letecké záchranné služby 
– povedl se tento výběr, 
jaké jsou zkušenosti s Air – 
Transport Europe?

Společnost ATE zvítězila ve 
výběrovém řízení Ministerstva 
zdravotnictví na provozovatele 
letecké záchranné služby v Olo-
mouckém kraji již v roce 2016 
a tento výsledek zopakovala 
i v následném řízení v roce 2020. 
Za celých osm let se v provozu 
nevyskytly žádné problémy ani 
přesto, že v loňském roce absol-
vovali letečtí záchranáři v našem 
kraji rekordní počet zásahů.

Kolegové z novorozeneckého 
oddělení Fakultní nemocnice 

poukazovali na určitý hendikep 
vrtulníků Agusta společnosti 
ATE. Těmto strojům chyběl zá-
držný systém pro inkubátory. Na 
doporučení krajského Výboru 
pro zdravotnictví se neonatolo-
gové obrátili s žádostí o doplnění 
tohoto zařízení na vedení spo-
lečnosti a bylo jim velmi rychle 
vyhověno.

Významnou modernizací v po-
sledních letech prošel také heli-
port leteckých záchranářů v Olo-
mouci, který je v majetku kraje. 
Jednalo se zejména o radikální 
obnovu naváděcího systému pro 
vrtulníky a pořízení unikátního 
automatického systému pro ha-
šení případných požárů. Celkové 
investiční náklady na tyto akce 
přesáhly deset milionů korun.

V Olomouckém kraji je 
i několik lázeňských zaříze-
ní a léčeben – mohou tato 
zařízení nějak spolupraco-
vat, může jim kraj nějakou 
formou pomáhat, i když 
jsou to soukromá zařízení?

Málo známá je skutečnost, že 
Olomoucký kraj má největší po-
čet míst s lázeňským statutem 
v rámci celé České republiky, je 
jich celkem šest. O statut lázní 
navíc usiluje obec Skalka s pra-
meny unikátních alkalicko-sir-
natých minerálních vod. Zcela 
zvláštní metodu léčby – speleo-
terapii pro děti s respiračními 
chorobami v nejsevernější výspě 
našeho kraje zajišťuje Sanatori-
um Edel ve Zlatých Horách.

Všechna tato zařízení jsou ne-
dílnou součástí systému zdravot-
ní péče v našem regionu a s kra-
jem vzorně spolupracovala také 
v době epidemie koronaviru. 
Olomoucký kraj jejich činnost 
a rozvoj významně podporuje 
v rámci svých dotačních pro-
gramů. Finanční podpora smě-
řuje například k pořádání od-
borných seminářů a kulturních 
akcí, rozvoji cestovního ruchu 
nebo vzdělávání zdravotnického 
personálu. 

 Juraj Aláč 

Z prádelny je špičkové lékařské pracoviště. Kraj do něj investoval miliony korun

březen 2023

Zhruba čtyřiatřicet milionů ko-
run investoval Olomoucký kraj 
do rekonstrukce budovy bývalé 
prádelny ve šternberské nemoc-
nici. Ta teď bude sloužit nové-
mu účelu – provozu magnetické 
rezonance. Moderní pracoviště 
má pomoci zhruba dvěma tisí-
covkám pacientů ročně.

„Jde o další významný in-
vestiční projekt Olomouckého 
kraje ve šternberské nemocnici. 
Zajištění moderní a dostupné 
lékařské péče je jedním z hlav-
ních úkolů, které si hejtmanství 
vytyčilo, a já jsem moc rád, že se 
nám ho daří naplňovat,“ uvedl 
Josef Suchánek, hejtman Olo-
mouckého kraje. 

Část prostředků na rekon-
strukci budovy magnetické 
rezonance získal kraj formou 

dotací a nájemného, které od 
provozovatele nemocnice vybí-
rá. „Do modernizace zdravotní 
péče investujeme každým ro-
kem velmi vysoké částky. Nová 
magnetická rezonance poskytne 
špičkové diagnostické výsledky 
a lidem se zkrátí čekací doba 
na vyšetření. A také už kvůli 
němu nebudou muset dojíždět 
do vzdálenějších míst,“ shrnul 
výhody nového pracoviště Dali-
bor Horák, náměstek hejtmana 
Olomouckého kraje pro oblast 
zdravotnictví. 

Stavební úpravy platil 
kraj, přístroj zaplatil 
provozovatel nemocnice

Samotný vyšetřovací přístroj 
do budovy instaluje provozo-
vatel lékařského areálu, kterým 

je společnost Agel SMN. První 
pacienty začne vyšetřovat od 
dubna.

„Předností přístroje je vysoká 
kvalita zobrazených skenů a po-
kročilý software s nastavenými 
protokoly, který pomáhá rentge-
novým laborantům s kvalitním 
zobrazením vyšetřované lokali-
ty,“ vysvětlila Jindřiška Judaso-
vá, primářka radiodiagnostické-
ho oddělení Nemocnice AGEL 
Šternberk.

Nemocniční budova prošla 
kompletní rekonstrukcí, která 
začala na podzim 2021. Vnitřní 
prostory jsou bezbariérové, a po-
kud jde o ekologii a udržitelnost, 
objekt má takzvanou zelenou 
střechu, je zateplený, disponu-
je rekuperací vzduchu a v plášti 
budovy jsou i budky pro rorýse 

a netopýry, takže všechno odpo-
vídá nejnovějším trendům.

Nejde o jedinou významnou 
investici Olomouckého kraje do 
šternberské nemocnice. Vloni 

tam lidem začala sloužit nová 
budova interny. Do její stavby 
vložilo hejtmanství 260 milionů 
korun. 

 Jaroslav Kropáč
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Oprava oken a dveří
+420 725 566 968
olomouc.volitaservis.cz
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TESAŘSKÉ,KLEMPÍŘSKÉ 
A POKRÝVAČSKÉ

PRÁCE

JARNÍ SLEVY
NA KRYTINY

OLOMOUC a okolí
PRODEJ STŘECH A REALIZACE

tel.: 721 644 822, e-mail: olomouc@chcistrechu.cz

PODLAHOVÉ CENTRUMPODLAHOVÉ CENTRUM
PRODEJ – REALIZACE

-20 %
KOBERCE

OLOMOUC – Horní Lán, 
vedle Mc.Donald's 

tel.: 724 087 813, e-mail: olomouc@jehla.cz

PŮJČOVNA NÁŘADÍ
NOVĚ

13. - 16. 4. 2023
Výstaviště Přerov

www.florexpo.cz 

zahradnická prodejní 
výstava 

RV2300316/05

RV2300407/07

RV2300310/11

RV2300524/01 RV2300561/01

RV2300537/01RV2300480/01

RV2300367/01

RV2300431/12

8 komor

3 těsnění

Tel.: 773 457 835  |  Rolsberská 635/38, Olomouc
olomouc@termolux.cz

www.termolux.cz

NYNÍ MIMOŘÁDNÉ
SLEVY!

TEĎ
JE NEJLEPŠÍ ČAS
KE KOUPI

ERREKA-PLAST Olomouc 
hledá nové kolegy: 

INSPEKTOR KVALITY (jednosměnný provoz)
SEŘIZOVAČ VSTŘIKOLISŮ (třísměnný provoz)
ÚDRŽBÁŘ FOREM / NÁSTROJÁŘ (dvousměnný provoz)

NABÍZÍME:
• 25 dnů dovolené
• Ke mzdě měsíční bonus až do výše 12 % ze základu 
• Možnost dalšího vzdělávání i profesního růstu
• Dotované stravování formou stravenek Sodexo
• Flexi Passy
• Bonus za odpracované roky
• Firemní akce apod.
• Zázemí mezinárodní společnosti 
• Tým fajn kolegů, přátelské prostředí a individuální přístup

KONTAKT: e-mail: khorakova@erreka.com, tel.:  +420 608 955 623                                                                     
VÍCE O FIRMĚ ZDE: www.erreka.com/en/business/
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Ceny za přínos v oblasti kultury budou 
letos nejen krásné, ale i praktické
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VÝSTAVY

Dětský svět – dítětem v 19. a 20. století
Znovu otevřeno do 27. 8., Vlastivědné muzeum v Olomouci
Výstava, která musela být přerušena kvůli technickému stavu výstavních prostor, 
je opět zpřístupněna. Muzeum za pomoci lešení a  záchytných bezpečnostních 
plachet otevřelo výstavní sál sv. Kláry. Výstava návštěvníky provede dětstvím 
a ukáže jim, jak se za posledních dvě stě let proměnilo. Tematicky je rozdělená do 
jednotlivých období, která se životem dítěte bezprostředně souvisí. Od těhoten-
ství, porodu, péče o malé dítě, přes školská zařízení až po trávení volného času. 

Skrytá krása: Středověké rukopisy z našich sbírek
Do 23. 4., Vlastivědné muzeum v Olomouci
Komorní přehlídka ukazuje středověké rukopisy, které dosud byly ukryty v trezo-
rech Vlastivědného muzea v Olomouci. Většina kusů je novodobé veřejnosti uká-
zána vůbec poprvé. 

Jan Blahoslav, rodák z Přerova
Do 28. 5., Muzeum Komenského v Přerově
Výstava k  500. výročí narození významného humanisty, překladatele, literáta 
a biskupa Jednoty bratrské současně připomene 100. výročí odhalení pomníku 
Jana Blahoslava na Horním náměstí v  Přerově. V  návaznosti na stálou expozici 
představí jeho život a vazby na rodné město a připomene nejdůležitější práce, 
především jeho překlad Nového zákona z  původních biblických jazyků a  práci 
Gramatika česká. 

Ljubomír Burian – Vzpomínky
Do 21. 5., Muzeum Komenského v Přerově
Výstava obrazů přerovského malíře a pedagoga Ljubomíra Buriana je retrospek-
tivou a  zároveň i  oslavou nedožitých stých narozenin. Výstava diváka seznámí 
s doposud málo prezentovaným dílem autora. Prezentována budou díla získaná 
darem od syna autora, která nebyla dosud v takto uceleném souboru veřejnosti 
představena. 

Dámy a pánové, do gala!
Do 28. 5., Muzeum Mohelnice, Vlastivědné muzeum v Šumperku
Výstava je přehlídkou společenské módy 20. století na Mohelnicku, podílela se na 
ní veřejnost a vznikla díky ochotě těch, kteří si šaty uschovali a laskavě je při této 
příležitosti zapůjčili či věnovali mohelnickému muzeu.

Chlapi od milířů. Uhlířství v Jeseníkách i obecně
Do 21. 5., Muzeum Šumperk, Vlastivědné muzeum v Šumperku
Výstava přenese návštěvníky na výpravu ke starým jesenickým uhlířům i za historií 
a charakteristickými rysy tohoto řemesla, jež stálo u počátků naší civilizace. Výsta-
vu vedle bohatého textového a obrazového materiálu doplní i působivé dioráma, 
zobrazující výrobu uhlí v tichu nočního lesa.

Barevná paleta Jesenicka
Do 7. 5., Vlastivědné muzeum Jesenicka
Výstava navazuje na XIX. svatováclavské sympozium, jehož tématem bylo výtvar-
né umění na Jesenicku a v Jeseníkách ve 20. století. V depozitářích muzeí, archivů, 
soukromých sbírkách a v dalších pramenech se podařilo najít překvapivé množ-
ství jmen malířů, kreslířů a grafiků, pro které se tento podmanivý kraj stal inspirací 
jejich umění. 

Příběh knih a knihoven na Jesenicku
Do 16. 4., Vlastivědné muzeum Jesenicka
Výstava představí historii knihovnictví a nejvýznamnější literární díla vzniklá na 
Jesenicku. Její součástí bude rovněž prezentace práce s digitalizovanými texty od 
přípravy až po samotný výstup zpřístupněný prostřednictvím webového rozhraní. 

Příběh železa aneb železo v přírodě, dějinách a experimentu
Do 3. 9., Muzeum a galerie v Prostějově
Výstava mapuje historii výroby a zpracování železa u nás i v Evropě. Archeologická 
část prezentuje nálezy železných předmětů od nejstarších výrobků ze starší doby 
železné přes početné nálezy doby laténské a  velkomoravské. Na výstavě bude 
představena řada unikátních exemplářů z různých lokalit.

Muzeum o muzeu / 130. výročí
Do 7. 5., Muzeum a galerie v Prostějově
Výstava vznikla při příležitosti 130. výročí od Národopisné výstavy v Prostějově 
roku 1893, která v tomto městě dala základ muzejnictví. 

www.cenykraje.cz

Až do konce března můžete 
hlasováním na webu www.ce-
nykraje.cz rozhodovat o tom, 
kdo získá Cenu veřejnosti Olo-
mouckého kraje za výjimečný 
počin v oblasti kultury za rok 
2022. Cena veřejnosti je jednou 
z kategorií, ve kterých se Ceny 
za přínos v oblasti kultury udě-
lují. Vítěze ostatních kategorií 
vyhlásí krajské zastupitelstvo. 
Ceny budou slavnostně předány 
19. dubna v Moravském divadle 
Olomouc. 

Autorem letošní podoby cen 
je sklářský výtvarník a designér 
David Valner, majitel a zaklada-
tel designérského ateliéru Valner 
Studio v centru Olomouce, který 
pro ceny zvolil tvary vycházejí-
cí z architektury budov, ve kte-
rých se kultura odehrává, tedy 
divadel, muzeí a galerií napříč 
krajem. „Proces hledání tvarů 
spočívá ve fotografiích nebo ski-
cách detailů architektury z růz-
ných úhlů. Z těchto fragmentů si 
následně obtahuji některé kon-
krétní výrazné linie, které se stá-
vají prvotním základem budou-
cího tvaru samotné ceny. Křivky, 
které si zaznamenám, následně 
rotuji podle středové osy do 
trojrozměrného objektu neboli 
do konkrétního tvaru samotné 
budoucí ceny. Z mnoha těchto 
tvarů, které jsem posbíral při 
cestách po Olomouckém kraji, 
následně vyberu tři, které se 

budou realizovat,“ uvedl k tvůr-
čímu procesu sám autor. Pri-
márním materiálem, se kterým 
David Valner pracuje, je ručně 
vyráběné hutní sklo, z něj budou 
vytvořeny i ceny Olomouckého 
kraje. Vznikne hravě barevná 
skupinka cen, z nichž každá je 
jedinečným originálem. „Výher-
ci jistě ocení, že autor objekty 

zpracuje zároveň funkčně, a to 
do podoby váz. Laureáti tedy 
získají nejen sošku k vystavení, 
na kterou sedá na poličce prach, 
ale také praktickou věc,“ dodal 
radní pro kulturu a památkovou 
péči Jan Žůrek.

 Hana Sedláková

Ceny za umění vznikají ve sklářském ateliéru v centru Olomouce.  Foto | Olomoucký kraj 
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Kreativita se dá naučit. 
Konference poradí, jak na to 

58. ročník festivalu AFO 
se blíží rychlostí světla

Jaká je cena bezpečí? Na to 
se zeptá festival Jeden svět 

Kreativní učení je jednou z ne-
zbytných kompetencí 21. století. 
Žáci si ji osvojují už od nejniž-
šího stupně vzdělávání s pomocí 
školy. 

i kreativci. Jak partnerství mezi 
učitelem a kreativcem probíhá, 
jak jej obě strany naplňují, jak lze 
propojit kreativní obory primár-
ně s „neuměleckými“ předměty 

pedagogům ZŠ a SŠ, kreativcům, 
umělcům i zástupcům vedení 
škol a zřizovatelům. 

„Kreativita dnes patří mezi 
nejžádanější dovednosti na 
trhu práce a je zásadní lidskou 
vlastností, která nás odlišuje od 
umělé inteligence. Není výsa-
dou umělců, naopak může růst 
v každém z nás. Uplatňujeme 
ji denně v široké škále činnos-
tí a pomáhá nám v sebepojetí 
i přijetí společenských hodnot. 
Proto považuji za důležité její 
rozvoj v rámci krajského vzdě-
lávání podporovat,“ uvedl radní 
Jan Žůrek. 

 Hana Sedláková

Kreativita do škol: idea, metody, příklady praxe
29. března, Pevnost poznání Olomouc
Informace na: www.inovaceok.cz/kreativni-vzdelavani 

Aby na to vzdělávací institu-
ce nebyly samy, začal Olomouc- 
ký kraj podporovat zvyšování 
kompetencí aktérů kreativního 
vzdělávání. Jde o projekt, kte-
rý propojuje pedagogy s umělci 

a jaké jsou příklady dobré praxe, 
se zájemci dozví na konferenci 
Kreativita do škol: idea, metody, 
příklady praxe, která proběhne 
29. března v olomoucké Pevnosti 
poznání. Konference je otevřena 

Od 25. do 30. dubna se v růz-
ných koutech Olomouce koná 
mezinárodní festival AFO. Je 
šestidenní oslavou vědy, pozná-
ní, filmu a umění. 

Návštěvníci se mohou těšit 
na filmové projekce, přednáš-
ky, workshopy, výstavy i kon-
certy. Čekají na ně známé body 
programu, kterými jsou Mezi-
národní a Československá sou-
těž populárně-vědeckých filmů 
a také soutěž filmů krátkých. 
Chybět nebude ani AFO Junior 

Zdá se, jakoby současným svě-
tem otřásala jedna krize za dru-
hou. Válka na Ukrajině, energe-
tická krize i změny klimatu. 

To vše jsou témata, která 
Jeden svět nemůže přehlížet. 
Festival každoročně přináší do 
kin desítky dokumentárních fil-
mů o lidských právech a jejich 
porušování. Pro letošní ročník 
zvolil téma Cena bezpečí. No-
vinkou bude soutěžní kategorie 
určená projektům ve virtuál-
ní realitě a rozšířený debatní 

a program Music is Science plný 
koncertů a večírků, sekce Věda 
v popkultuře a program pro 
profesionální publika Indust-
ry 4Science. Zastřešujícím té-
matem AFO58 je ECHO. Jde 

program. Dvacátý pátý ročník 
Mezinárodního festivalu do-
kumentárních filmů o lidských 
právech Jeden svět se uskuteč-
ní ve 28 městech po celé České 
republice. V Olomouci festi-
val proběhne od 27. března do 
1. dubna 2023. Vybrané filmy 
budou po skončení festivalu 
dostupné ke zhlédnutí na plat-
formě Jeden svět online.

 Hana Sedláková

www.afo.cz

www.jedensvet.cz 

o motiv ozvěny, který podtrhuje 
potřebu spolupráce mezi věd-
ními obory a nutnost propojení 
výzkumu s jeho popularizací. 

Vizuální identita festivalu se 
zrodila v nahrávacím studiu ve 
spolupráci řady tvůrců, kteří 
uchopili jev ozvěny pomocí vi-
brací, neslyšitelných frekvencí 
či proudu vzduchu proudícího 
z reproduktorů. 

 Juraj Aláč
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INFORMACE O ZÁMĚRU OLOMOUCKÉHO KRAJE ODPRODAT NEMOVITÝ MAJETEK

� Olomoucký kraj nabízí k odprodeji tento nemovitý majetek:

pozemek parc. č. st. 675 zastavěná plocha a nádvoří o výměře 746 m2, jehož součástí je stavba 
Hranice I – Město, č. p. 600, rod. dům, a pozemek parc. č. 2282/2 zahrada o výměře 170 m2, vše v k.ú. 
a obci Hranice, vše z vlastnictví Olomouckého kraje, z hospodaření Správy silnic Olomouckého 
kraje, příspěvkové organizace, za minimální kupní cenu ve výši 6 735 010 Kč, když jednotlivé 
nabídky budou přijímány v uzavřených obálkách. Nabyvatel uhradí veškeré náklady spojené 
s převodem vlastnického práva a správní poplatek spojený s návrhem na vklad vlastnického práva 
do katastru nemovitostí. 

Cenové nabídky s uvedením případného účelu využití předmětných nemovitostí prosím zašlete 
nebo osobně doručte v termínu od 20. 2. 2023 do 21. 4. 2023 do 12.00 hod. na adresu: Olomoucký 
kraj, komise pro majetkoprávní záležitosti Rady Olomouckého kraje, Jeremenkova 40a, 779 00 
Olomouc. Nabídku je nutno zaslat ve dvou uzavřených obálkách a v levém horním rohu obálek 
výrazně uvést slova „neotvírat – cenová nabídka – Hranice“. Na obálce musí být rovněž uvedena 
doručovací adresa zájemce. Za včas doručené se považují nabídky, které byly Olomouckému kraji 
na uvedenou adresu v uvedeném termínu doručeny.

Žádosti, podněty a připomínky k tomuto záměru Olomouckého kraje se přijímají do 21. dubna 2023 do 
12.00 hod. na adrese: Krajský úřad Olomouckého kraje, odbor majetkový, právní a správních činností, 
Jeremenkova 40a, 779 00 Olomouc.

Doba zveřejnění záměru: od 20. února 2023 do 21. dubna 2023 

Podpora sportu  
bude letos výrazná

březen 2023

Sport jako volnočasová nebo organizovaná 
aktivita letos získá výraznou podporu 
Olomouckého kraje. Peníze z různých dotačních 
titulů poputují ke sportovním klubům a oddílům, 
na rozvoj cyklistiky a cykloturistiky nebo na 
úpravy běžeckých stop v Jeseníkách. 

Na podporu sportu dětí a mlá-
deže kraj vyčlenil 3,8 milionu 
korun. „Chceme, aby se kladný 
vztah ke sportu vyvíjel už u dětí 
a mládeže. Proto nabízíme do-
tační program, který je právě 
na jejich rozvoj určený. Těmito 
penězi mohou mládežnické klu-
by a oddíly zaplatit například 
i náborové akce pro děti,“ uvedl 
náměstek hejtmana pro oblast 
sportu a dopravy Michal Zácha. 
Peníze mohou využít kluby i na 
dopravu svěřenců na sportov-
ní soutěže, údržbu sportovních 
areálů nebo na nákup vybavení 
pro mladé sportovce. 

Dalších 1,25 milionu korun 
nachystalo hejtmanství na pod-
poru sportovních volnočasových 
aktivit. „Jedná se o podporu těch 
akcí a činností, které jsou ne-
komerčního charakteru a mají 
obecně prospěšné zaměření,“ 
upřesnil náměstek Zácha s tím, 
že kraj takto přispívá na činnost 
sportovních klubů, podporu-
je výchovu trenérů i sportovce 
profesionální, amatérské a ty, 

kteří soutěží se zdravotním hen-
dikepem. Maximální výše dotace 
na každý podpořený projekt je 
35 tisíc korun. Oba uvedené do-
tační programy přijímají žádosti 
od 11. dubna. 

Peníze na lepší pohyb 
v přírodě – na kole i na lyžích

Cyklisty letos čeká opravdo-
vý rozvoj cyklistiky. Na jejich 
podporu kraj vyčlení miliony 
korun. A nepůjde jen o stav-
bu nových cyklostezek, kraj-
ská koncepce cyklodopravy má 
mnohem širší záběr. „Zhruba 
půl milionem korun letos pod-
poříme autobusové linky, které 
umožňují přepravu kol. Zamě-
říme se také na cykloturistiku, 
pomocí cyklodopravy chceme 
propojit náš kraj se sousední-
mi regiony a například i s Pol-
skem,“ vysvětlil náměstek Mi-
chal Zácha. Schválená koncepce 
cyklodopravy v Olomouckém 
kraji počítá s 11 miliony ko-
run na stavbu nových cykloste-
zek. Prostřednictvím krajského 

koordinátora budou jednotlivé 
projekty řízeny tak, aby na sebe 
trasy navazovaly a měly smysl. 
Součástí plánovaných aktivit je 
i lepší označení cyklotras nebo 
dopravní výchova malých cyk-
listů ve spolupráci s organizací 
BESIP.

Rovný milion korun obdrží 
organizace Jeseníky – Sdruže-
ní cestovního ruchu na úpra-
vu běžeckých stop. Na horách 
mají běžkaři k dispozici přes 
tři sta kilometrů tras v devíti 
oblastech. „Peníze jsme letos 
poskytli ve formě navýšení člen-
ského příspěvku, aby je mohlo 
sdružení využít ihned. Podpora 
usnadní lidem jejich práci a zá-
roveň má velký vliv na rozvoj 
cestovního ruchu v zimních mě-
sících,“ uvedla Milada Sokolová, 
uvolněná členka Zastupitelstva 
Olomouckého kraje pro oblast 
vnějších vztahů a cestovního 
ruchu. Peníze poslouží nejen na 
samotný provoz roleb, ale také 
na školení rolbařů, mapování 
a značení běžeckých tras nebo 
provoz GPS systému. Dalším 
čtvrt milionem korun podpoří 
hejtmanství projekt JESENÍKY 
ONLINE.

Informace k dotačním titu-
lům najdou zájemci na krajském 
webu olkraj.cz v sekci Dotace.

 Juraj Aláč

Ve Střeni u Litovle navážou  
na tradici cyklistických závodů
V obci Střeň se po kratší odmlce 
naváže na tradici cyklistických 
závodů, v sobotu 22. dubna se 
uskuteční závod v nové cykli-
stické disciplíně gravel. Nový 
závod s názvem Hanácké Gravel 
bude součástí závodů GRAVEL 
BOHEMIA CUP – ČESKÝ PO-
HÁR 2023. Závod v Olomouc-
kém kraji bude historicky první 
závod Českého poháru GRAVEL 
BOHEMIA CUPu 2023. Organi-
zátoři připravují akci i s dopo- 
ledním programem, závody pro 
ty nejmenší a mládež a nezapo-
míná se ani na odpolední či ve-
černí hudební vložku.

Ambasadorem závodu bude 
Tomáš Konečný, vítěz 6. ročníku 
závodu ve Střeni z roku 2007, 
bývalý český reprezentant v sil-
niční cyklistice a trenér české re-
prezentace, vítěz řady význam-
ných světových závodů včetně 
etap Závodu míru nebo etapy na 

grand Tour La Vuelta a účastník 
Tour de France. Závod bude za-
sazený do lesů Litovelského Po-
moraví v okolí obce Střeň. 

Kola na silnici i do 
terénu, to je gravel

Současná gravelová kola, 
která jsou poslední kategorií 
cestovních a závodních kol, 
nejsou čistě silniční ani cyk-
lokrosová. „Je to v podstatě 
kříženec mezi silničním a hor-
ským kolem, který zvládne roli 
obou z nich. Jejich kouzlo je ve 
všestrannosti, je rychlé a po-
radí si s terénem Litovelského 
Pomoraví. Hodí se na asfaltové 
cyklostezky, polní i šotolinové 
cesty. Tato disciplína je poměr-
ně mladá, ale stává se velmi po-
pulární a divácky atraktivní,“ 
láká na závody pořadatel Petr 
Březina. 

 Juraj Aláč


